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یــادداشـــت
حضور ایران در شانگهای می تواند مفید باشد

کــوتــــاه

ویـــژه

 اجلاس شانگهای از اهمیت بالایی برخوردار است و 
رئیس جمهور کشورمان نیز به همین جهت به ازبکستان 
رفته تا ضمن دیدار با همتای ازبک خود در این نشست  
شرکت کند. از طرفی به نظر می رسد با توجه به شرایط 
منطقه ای و بین المللی مشارکت تهران در هر پیمان 
منطقه ای و بین المللی خصوصا آن دسته که جنبه 
اقتصادی و امنیتی دارد لازم است. از این منظر حضور 
ایران در شانگهای می تواند مفید واقع شود. البته ایران 
نباید به شانگهای به عنوان پیمانی که تمامی مشکلات 
کشور را حل می کند نگاه کند. چرا که شانگهای بدون 
حل مشکل  تحریم ها و بدون داشتن روابط متعادل در 
سطح جهانی نفع زیادی برای تهران ندارد و نمی تواند 
مشکلات ایران را حل کند. عضویت ایران در شانگهای به 
صورت ناظر بوده اما از سال گذشته این عضویت به صورت 
رسمی درآمده و نشست سمرقند در ازبکستان می تواند 
مهر تاییدی بر عضویت رسمی ایران باشد. در شرق عالم 
روسیه در حمله به اوکراین در برابر ناتو صف کشیده است 
و غربی ها نیز با حمایت از اوکراین عملا در برابر روس ها 
ایستاده اند به طوری که وضعیت جبهه نبرد به نفع 
اوکراینی ها شده است. از سوی دیگر اینکه ریاست محترم 
جمهوری در این حد بر روی شانگهای حساب باز کرده 
است به نظر می رسد که باید این همه مسئله را به بعد از 
تصویب مجلس منوط می کرد. پیمان شانگهای به رغم 
تلاش ایران و روسیه برای جلوه نمایی اقتصادی، تاکنون 
اقتصادی نبوده است. شانگهای در طول سال های گذشته 
رویکردی امنیتی داشته است. از این منظر پیوستن به این 
پیمان نامه ها که موجب افزایش قدرت چانه زنی ایران و 
عادی سازی روابط ایران با جهان شود بسیار مطلوب 
است.  ایران باید نگاهی جهانی پیدا کند تا ضمن شناسایی 
مشکل اصلی خود بتواند در نظام بین الملل دوستان 
بیشتری پیدا کند.  زیرا بسیاری از کشورهای جهان حتی 
کشورهای شرق تا زمانی که ایران گرفتار تحریم است، 
تمایلی به همکاری اقتصادی با تهران نخواهند داشت. به 
یاد داشته باشیم آن زمانی که تحریم های بین المللی علیه 
ایران به تصویب رسید برخی از این کشورها هم ناگزیر از 
تحریم ایران شدند و اگر کالایی را به تهران می رساندند 
با قیمت های گران حاضر به همکاری با ایران در زمینه 
دور زدن تحریم ها بودند. بنابراین فعالیت بیشتر ایران در 
شانگهای نمی تواند مسائل سیاست خارجی و اقتصادی 
ایران را به صورت بنیادی حل کند. البته باید دید حال که 
روسیه نیز مانند ایران گرفتار تحریم های مختلفی شده 
دو کشور می توانند گرایش های دیگری را در شانگهای 
برای توسعه روابط اقتصادی کشورها ایجاد کنند یا 

مسائل به نحو دیگری رقم خواهد خورد. 

دیدگــــاه
  عدالت مالیاتی

ساختار مالیاتی ایران نیازمند اصلاح جدی است. 
هرچند قوانین اخیر موجب شده وصول مالیات در مقایسه 
با گذشته افزایش یابد اما هنوز هم فرارهای مالیاتی و 
معافیت های مالیاتی به صورت جدی مورد بررسی قرار 
نمی گیرد. نگارنده اعتقاددارد، اگر دولت به دنبال ایجاد 
فضای عادلانه است باید شرایطی را به وجود آورد که 
افرادی که به صورت رسمی مالیات می پردازند، احساس 
بدی از پرداخت مالیات نداشته باشند. این احساس      بد 
زمانی ایجاد می شود که برای نمونه یک پزشک شریف که 
در مطب خود کارتخوان قرارداده تا در برابر هر درآمدی 
مالیات آن را بپردازد. در مقابل زمانی که می بیند برخی 
پزشکان برای اینکه مالیات نپردازند به طرق مختلفی 
متوسل می شوند، احساس بی عدالتی می کند. از جمله 
این اقدامات آن است که برخی پزشکان از بیمار درخواست 
می کنند هزینه های مختلف از ویزیت تا هزینه های جانبی 
درمان را به حساب دیگری کارت به کارت کنند. پر واضح 
است چنین اقداماتی که به منظور فرار مالیاتی صورت 
می گیرد، موجب احساس بی عدالتی در ذهن پزشکی 
می شود که در برابر ویزیتی که دریافت می کند، مالیات 
می پردازد. تمامی این احساسات در انسان های شریف 
باعث می شود که روزی برخی تصمیم به مهاجرت بگیرند. 
پزشکان از جمله اشخاصی هستند که از درآمد مناسبی 
برخوردارند به طوری که حتی اگر نیاز به درآمد بیشتری 
داشته باشند می توانند در بخش خصوصی به درآمد 
مناسبی دست یابند. از این جهت علت مهاجرت پزشکان 
از کشور مسائل درآمدی نیست بلکه شرایطی  است که 
نمونه آن ذکر شد. یکی دیگر از مواردی که موجب احساس  
بی عدالتی می شود، معافیت های مالیاتی است. بسیاری 
از شرکت های بزرگ به علت اینکه از پرداخت مالیات 
معاف هستند، دغدغه ای ندارند. در برابر برخی واحدهای 
تولیدی کوچک که سهم قابل توجهی هم در تولید و هم 
در ایجاد اشتغال دارند، باچالش های زیادی در پرداخت 
مالیات مواجه می شوند. به طوری که بسیاری از واحدهای 
تولیدی عطای تولید را به لقای آن می بخشند و هرساله 
شاهد تعطیلی برخی از این واحدهای تولیدی هستیم. 
درحالی که اگر نظام پرداخت مالیات عادلانه باشد، این 
شرکت ها و کارخانه های بزرگ هستند که باید بنا به 
تاثیری که در اقتصاد دارند، مالیات بپردازند. در این صورت 
از سهم واحدهای تولیدی کوچک نیزکاسته خواهد شد. 
در نتیجه برقراری عدالت مالیاتی یکی از مواردی است که 
اگر در ایران اجرایی شود، شرایط بهتری در اقتصاد ایجاد 

خواهد شد. 

آرمان ملی: رئیس جمهور درباره برنامه ها و 
اهداف سفر به ازبکستان اظهار داشت: این سفر 
به دعوت رئیس جمهور محترم ازبکستان برای 
دیدار دوجانبه رسمی و نیز شرکت در بیست و 
دومین اجلاس سران سازمان همکاری شانگهای 
.. سید ابراهیم رئیسی  . انجام می شود. آیت ا
هدف از این سفر را تقویت سیاست همسایگی، 
همگرایی، پیوستگی و عمومیت بخشیدن به 
چندجانبه گرایی دانست و افزود: در گام اول 
توسعه سیاست همسایگی توانستیم اعتماد 
سیاسی متقابل را در منطقه تقویت کنیم و در 
گام دوم نقش آفرینی اثرگذار جمهوری اسلامی 
 ایران و حضور فعال در منطقه را دنبال می کنیم.

وی افزود: در این مسیر به دنبال آن هستیم تا 
بتوانیم زیرساخت های موجود در آسیا و در وهله 
اول در کشورهای همسایه، اعم از قدرت و توان 
اقتصادی، نظام پولی و بانکی و همه ظرفیت های 
دیگر اقتصادی موجود در منطقه را کنار هم قرار 
دهیم تا بهترین و بیشترین بهره از آنها را در جهت 
منافع ملت ایران داشته باشیم. رئیس جمهور در 
ادامه روابط دوجانبه با ازبکستان را خوب توصیف 
کرد و اظهار داشت: البته این میزان از روابط، به 
ویژه در حوزه مبادلات تجاری و اقتصادی کافی 
نیست. در حال حاضر روابط و مبادلات تجاری 
دو کشور در مرز ۵۰۰ میلیون دلار است که در 
سه دهه اخیر شاید بالاترین سطح باشد، اما هم از 

نظر مسئولین ازبکستان هم از نظر همکاران ما در 
وزارت امور خارجه و بخش های اقتصادی کشور، 
این میزان کافی نیست و می تواند به سطح بسیار 
بالاتری افزایش پیدا کند. آیت ا...رئیسی تبادلات 
تجاری و اقتصادی، ترانزیت، حمل و نقل و 
همکاری های فرهنگی را از ظرفیت ها و زمینه های 
توسعه روابط ایران و ازبکستان برشمرد و تصریح 
کرد: حوزه تمدنی مشترک دو کشور می تواند 
تاثیر سازنده ای در ارتقای سطح روابط دوجانبه 
داشته باشد. با مذاکرات انجام گرفته میان مقامات 
تهران و تاشکند، تفاهم نامه هایی برای گسترش 
همکاری ها در حوزه های مختلف اقتصادی، 
تجاری و فرهنگی آماده شده که در این سر به 
امضای طرفین خواهد رسید. رئیس جمهور در 
ادامه سخنانش با اشاره به تایید ارتقای عضویت 
جمهوری اسلامی ایران به عنوان یکی از اعضای 
اصلی سازمان همکاری شانگهای در نشست 
قبلی این اتحادیه مهم منطقه ای در تاجیکستان 
خاطرنشان کرد: در یکسالی که از تغییر عضویت 
ایران در سازمان شانگهای سپری شده، لازم بود 
اسناد این مجموعه مورد بررسی وزارت امور 
خارجه قرار گیرد که این کار انجام شده و اسناد 
در دولت به تصویب رسیده است و در حال طی 
مراحل قانونی خود است. دکتر رئیسی ادامه داد: 
یکی از اقدامات مهم در این اجلاس، قطعی شدن 
این اسناد است تا مسیر حقوقی آنها نیز طی شود 

و به امضای وزیر محترم امور خارجه کشورمان 
و وزرای خارجه کشورهای عضو برسند. رئیس 
جمهور در نشست کمیسیون مشترک ایران و 
ازبکستان، اظهار داشت:  روابط ایران و ازبکستان 
بدون تردید در این سال ها پیشرفت خوبی داشته، 
به ویژه در دوران ریاست جمهوری شما روابط 
تهران با تاشکند روابط همسایگی و منطقه ای 
نیست بلکه تمدنی، عمیق و فرهنگی است. آیت ا...

رئیسی این را هم گفت که جمهوری اسلامی 
ایران به رغم تحریم ها پیشرفت های بسیار 
خوبی در این سال ها داشته است. ملت با اراده  
را تهدیدها به فرصت ها تبدیل کرد. امروز ما در 
حوزه های مختلفی پیشرفت داریم و ظرفیت های 
بسیاری در جمهوری اسلامی ایران ایجاد شده 
است. رئیس جمهور افزود: پیشرفت ازبکستان 
پیشرفت ماست و برای توسعه روابط بین دو 
کشور مانعی نمی شناسیم و این آمادگی وجود 
دارد روابط دو جانبه را در حوزه تبادل تجاری، 
ترانزیتی و حمل ونقل از دیگر حوزه هایی است 
که می تواند سطح همکاری ها را افزایش دهیم. 
رئیس جمهور همچنین در نشست مشترک 
هیات های عالی رتبه دو کشور، با اشاره به اینکه 
جمهوری اسلامی به رغم تحمیل تحریم های 
ظالمانه در سال های اخیر پیشرفت های بسیار 
خوبی داشته است، اظهار داشت: ملت ایران 
اراده کرد که تهدیدها را تبدیل به فرصت کند و 
در نتیجه تلاش های صورت گرفته، ظرفیت های 
بسیاری در جمهوری اسلامی ایجاد شده است 
که بر اساس آنها این آمادگی وجود دارد تا روابط 
دوجانبه را در حوزه های مختلف به ویژه در حوزه 
تبادلات تجاری و اقتصادی افزایش دهیم. رئیسی 
امضای اسناد میان دو کشور را جلوه خوبی از اراده 
طرفین برای توسعه روابط در حوزه های مختلف 
دانست و خاطرنشان کرد: جمهوری اسلامی ایران 
همچنین در عرصه کشاورزی تجربیات خوبی 
دارد و کشاورزی می تواند یکی از زمینه های خوب 
همکاری بین دو کشور باشد. رئیس جمهور با بیان 
اینکه با اراده موجود در مسئولین دو کشور، حجم 
تبادلات تجاری طرفین می تواند در گام اول از 
۵۰۰ میلیون دلار فعلی ۳ تا ۴ برابر افزایش یابد، 
گفت: جمهوری اسلامی همچنین در بخش های 
بازرگانی و همکاری های فنی-مهندسی نیز 
ظرفیت های خوبی برای گسترش همکاری با 

ازبکستان دارد.

آرمان ملی-  نشست فصلی شورای حکام 
آژانس بین المللی انرژی اتمی طی چند روز 
گذشته فعالیت خود را آغاز کرده و با محوریت 
برنامه هسته ای و پرونده ایران پیش می رود. 
این در حالی است که پس از پاسخ ایران به 
آمریکا غربی ها رویکرد خود را نسبت به ایران 
تغییر داده و موضع ایران را غیرسازنده خواندند 
و پس از آن بود که برخی تحریم های جدیدی 
را علیه برخی شرکت ها و اشخاص وضع  کردند  
در همین راستا برخی معتقد بودند که غربی ها 
برای فشار بر ایران در جهت دستیابی به اهداف 
خود با تحرکات منفی علیه ایران و تحت تاثیر 
قرار دادن آژانس موجبات صدور قطعنامه 
دیگری علیه کشورمان را فراهم خواهند آورد. 
اما به قرائت بسیاری از کارشناسان و تحلیلگران 
این دور از نشست شورای حکام مانند دور 
گذشته نیست که همه چیز برای تصویب 
قطعنامه علیه ایران فراهم باشد و با توجه به 
امیدواری های احتمالی نسبت به احیای برجام 
و اعلام توافق احتمال صدور قطعنامه ضد ایرانی 
از سوی آژانس تا حدودی بعید به نظر می رسد. 
حال باید دید که شورای حکام چه تصمیمی 
در خصوص ایران اتخاذ خواهد کرد و طرفین 
برجام چه راهکارهای عملی برای رسیدن به 

توافق در دست دارند. 

 صدور بیانیه غیر سازنده تاثیری 
ندارد

در تماس تلفنی وزرای امور خارجه جمهوری 
اسلامی ایران و عمان آخرین تحولات مذاکره 
برای رفع تحریم ها مورد بحث و تبادل نظر 
در  للهیان  امیرعبدا حسین  گرفت.  قرار 
این گفت وگوی تلفنی با تاکید بر پایبندی 
جمهوری اسلامی ایران به روند گفت وگو و 
تبادل پیام برای رفع تحریم ها و با اشاره به 
تلاش همه طرف ها طی چند ماه گذشته، رمز 
رسیدن به نقطه مطلوب توافق در شرایط حاضر 
را تمرکز ایالات متحده بر واقع بینی و نشان 
دادن داشتن اراده لازم دانست. رئیس دستگاه 
دیپلماسی کشورمان با اشاره به نشست جاری 
آژانس بین المللی انرژی اتمی در وین افزود: 
صدور بیانیه غیرسازنده در نشست وین هیچ 

ثمری ندارد. 
 مواضع برجامی 

روز گذشته بود که در جریان سومین روز 
نشست شورای حکام با دستور کار بررسی 
پرونده ایران نمایندگان کشورهای مختلف و به 
ویژه قدرت  های بزرگ به اظهار نظر پرداختند. 
در همین راستا سفیر ایالات متحده آمریکا در 
نشست شورای حکام آژانس بین المللی انرژی 
اتمی در ادامه تاکتیک مقصر نمایی ایران تکرار 

کرد که این کشور آماده بازگشت متقابل به 
برجام است اما ایران برای از سرگیری اجرای 
این توافق مشتاق نیستانرژی اتما. لورا هول گیت 
سفیر ایالات متحده نزد سازمان های بین المللی 
مستقر در وین مدعی شد که به رغم گام های 
جبرانی ایران در برجام، »ما در تلاش های خود 
برای بازگشت به این توافق، که ابزاری حیاتی 
برای رسیدگی به نگرانی های دیرینه جامعه 
بین المللی در مورد برنامه هسته ای ایران است، 
ثابت قدم مانده ایم ما آماده اجرای سریع توافق 
در مورد بازگشت متقابل به اجرای کامل برجام 
هستیم. اما چیزی که کم داریم شریکی مشتاق 
در ایران است. نماینده اتحادیه اروپا در نشست 
شورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی در 
ادامه تاکتیک مقصر نمایی طرف های غربی، 
ایران عامل تعلل در حصول توافق نهایی وین 
و از سرگیری اجرای توافق هسته ای دانست. 
در همین راستا میخائیل اولیانوف، نماینده 
روسیه در سازمان های بین المللی در وین نیز 
در خصوص آخرین تحولات شورای حکام 
در صفحه توییترش نوشت: »بحث درباره 
راستی آزمایی و نظارت در ایران در این جلسه 
شورای حکام به پایان رسید. هیچ قطعنامه ای 
صادر و تصمیمی از سوی شورا در این باره اتخاذ 

نشد. فقط تبادل نظر شد.« 

 محمدعلی سبحانی 
سفیر سابق ایران در لبنان

 

 آرمان ملی: سخنگوی دولت  
با اعلام اینکه تا امروز رکورد سفر 
اربعین در مدت زمان مشابه 
 ۳ شکسته شده گفت: بیش از
میلیون زائر ایرانی وارد عراق 
شده اند. علی بهادری جهرمی 
در حاشیه جلسه دیروز هیات 
دولت درباره مصوبات جلسه 
دولت اظهار کرد: امروز وزیر 
صمت گزارشی از احیای معادن 
چه در حوزه اکتشاف چه حوزه 
بهره برداری ارائه داد. رهبری 
در دیدار با اعضای دولت در 
داشتند  فرمایشی  این حوزه 
که گزارش این اقدامات ارائه و 
مقرر شد کارگروهی در دولت 

مشکلات  حل  راهکارهای 
معادن را بررسی کرده و موانع 
را برطرف کنند. وی ادامه داد: 
وزیر ارتباطات هم گزارشی از 
پیشرفت دستگاه های  میزان 
خدمات  سامانه  در  اجرایی 
الکترونیک دولت ارائه کرد. 
بنا شد در حد توان و در ظرف 
زمان قانونی که آخر شهریور 
ماه است، دستگاه های اجرایی 
برای پیوستن به این سامانه اقدام 
کنند. بهادری بیان کرد: وزیر 
کشور از اربعین گزارش داد. تا 
امروز رکورد سفر اربعین در مدت 
زمان مشابه شکسته شده و بیش 
از۳ میلیون زائر ایرانی وارد عراق 

شده اند.بیش از 1/۵میلیون نفر 
هم تاکنون از سفر بازگشته اند. 
امیدواریم با کمک مردم، خیرین 
و موکب داران ایرانی و عراقی این 
مراسم هرچه باشکوه تر برگزار 
شود. سخنگوی دولت در ادامه 
گفت: یکی از مصوبات دولت 
در جلسه پیش، لایحه عضویت 
همکاری  سازمان  در  ایران 
بود که شامل یک  شانگهای 
متن و۴۹ سند بود. این لایحه 
باید به تصویب مجلس برسد تا 
گام های عضویت ایران برداشته 
شود. وی در پایان اظهار کرد:  
خصوص  در  اخیرا  رهبری 
فعال سازی حوزه اقتصاد دریا 

فرمایشی داشتند. پیش از این 
مصوبه توسعه سواحل مکران 
وجود داشت که البته حرکت 
قابل قبول صورت نگرفته بود. 
آسیب شناسی در این زمینه 
در دولت انجام و گزارش آن 
ارائه و پیشنهاد اصلاحی ارایه 
شد تا ترکیب شورای توسعه 
سواحل تغییر کند. تعداد اعضا 
به نصف کاهش یافت و ستاد 
چابک شد. حوزه اختیاراتش 
شد.  گسترده تر  و  روشن تر 
تکالیف و وظایف کاملا تصریح 
شد. اختیارات اصل1۳۸ قانون 
اساسی به اعضای وزیر این ستاد 

واگذار شد. 

سخنگوی دولت: 

رکورد سفر اربعین در مدت زمان مشابه شکسته شد 

چندجانبه گرایی 
اقتصادی

دفتر  سیاسی  معاون   
ریاست جمهوری در توییتی نوشت 
که نظم عادلانه بین المللی از طریق 
چندجانبه گرایی اقتصادی، پیام 
رئیس جمهور  پیش رو  سفرهای 
است. متن توییت محمد جمشیدی 
به شرح زیر است: رئیس جمهور 
کشورما به منظور دیدار رسمی 
دوجانبه و شرکت در بیست و دومین 
اجلاس سران سازمان همکاری 
شانگهای، به شهر تاریخی سمرقند 
با حضور  همزمان  می کند.  سفر 
رئیسی در اجلاس سران سازمان 
همکاری شانگهای سخنگوی دولت 
در توییتی نوشت: لایحه »الحاق 
دولت جمهوری اسلامی ایران به 
سازمان همکاری شانگهای« پس 
از تصویب در دولت، جهت طی 
مجلس  تقدیم  قانونی  تشریفات 
شد. جمهوری اسلامی ایران که تا 
سال گذشته به عنوان عضو ناظر در 
سازمان همکاری شانگهای حضور 
داشت، در بیست ویکمین اجلاس 
سران سازمان همکاری شانگهای 
به عضویت کامل این سازمان درآمد. 

  تعویض خدمه نفتکش یونانی 
توقیف شده

سخنگوی وزارت امور خارجه 
با بیان اینکه خدمه دو نفتکش 
یونانی در ایران بازداشت و زندانی 
نبودند، گفت: خدمه پیشین با 
نفتکش  رایج،  هماهنگی های 
را ترک کردند. درواقع موضوع 
مربوط به تعویض خدمه کشتی 
حسب پروتکل های دریانوردی 
بین المللی است که شرکت های 
انجام  خودشان  کشتیرانی 
می دهند. ناصر کنعانی اظهار کرد: 
اماکن دیپلماتیک جزو اماکنی 
هستند که طبق کنوانسیون وین 
مصونیت دارند و تعرضی نباید به 
آنها صورت بگیرد و به عبارتی با 
توجه به آمادگی نیروهای آلبانی 
جهت ورود به ساختمان سفارت 
پس از خروج دیپلمات های ما، 
قصد این بود که طرف آلبانیایی 
مسئولیت های  متوجه  را 
خودش هم در ارتباط با رعایت 
شئونات دیپلماتیک و هم رعایت 
سفارت  ساختمان  مصونیت 
جمهوری اسلامی به عنوان مکان 

دیپلماتیک بکنیم.

علت استعفای ستاری چه بود

 یک عضو کمیسیون آموزش 
مجلس علت احتمالی استعفای 
سورنا ستاری را بیان کرد. محمد 
نظر  به  کرد:  اظهار  وحیدی، 
دکتر  استعفای  علت  می رسد 
ستاری به تغییر ساختار در وزارت 
علوم مرتبط باشد. وی با بیان 
اینکه به دلیل تعطیلی مجلس 
بابت  تکمیلی  اطلاعات  هنوز 
علت استعفای دکتر ستاری به 
دست بنده نرسیده است، افزود: 
اما احتمال دارد یکی از علت های 
استعفا، عدم وجود هماهنگی با 
معاونت فناوری و نوآوری وزارت 
علوم که به تازگی ایجاد شده است، 
باشد. وی با تأکید براینکه در ایجاد 
این معاونت مخالفتی وجود ندارد 
و به طور قطع اهمیت بسیاری نیز 
دارد، اضافه کرد: اما هماهنگی بین 
معاونت علمی ریاست جمهوری و 
معاونت فناوری و نوآوری وزارت 
علوم باید تقویت شده و افزایش 

پیدا کند.  

 رئیس جمهور:

 به دنبال حضور فعال تر منطقه ای هستیم 
   حجم تبادلات تجاری تهران و تاشکند در گام اول می تواند 3 تا ۴ برابر شود 

 »آرمان ملی« آخرین تحولات شورای حکام آژانس را بررسی می کند

 پایان تبادل نظر درباره پرونده ایران 
  حسین امیر عبداللهیان: تمرکز آمریکا بر واقع بینی و اراده ، رمز رسیدن به نقطه مطلوب است

 اولیانوف:هیچ قطعنامه ای  علیه ایران صادر نشد

مراسم عزاداری هیات های دانشجویی 
 با حضور

 مقام معظم رهبری

 همزمان با اربعین شهادت امام حسین)ع(، 
مراسم عزاداری جمعی از هیات های دانشجویی 
سراسر کشور، صبح شنبه ۲۶ شهریور در 
حسینیه  امام خمینی)ره( در حضور آیت ا... 

خامنه ای برگزار می شود. 

  سفیر امارات 
با امیرعبداللهیان دیدار کرد

سیف الزعابی، سفیر امارات متحده عربی در 
جمهوری اسلامی ایران که برای از سرگیری 
حضور در محل ماموریت به تهران بازگشته است 
روز سه شنبه با حسین امیرعبداللهیان وزیر امور 
خارجه کشورمان دیدار کرد. امیرعبداللهیان 
در این دیدار اظهار داشت: ما بر اساس سیاست 
همسایه محور علاقه مند به گسترش رابطه با 
همه همسایگان و از جمله امارات هستیم. 
وزیر امور خارجه کشورمان همچنین بر لزوم 
همکاری کشورهای منطقه برای ثبات و استقرار 
در محیط منطقه تاکید کرد. وزیر امور خارجه 
ضرورت بهره گیری از ظرفیت های موجود در 
توسعه مناسبات فی مابین، تشکیل کمیسیون 
ساماندهی  کشور،  دو  همکاری های  عالی 
روابط کنسولی و تسهیل فعالیت نهادهای 
آموزشی، خدماتی و درمانی ایرانی در امارات 
را مورد تصریح قرار داد. سفیر امارات نیز با ابراز 
خرسندی از آغاز حضور مجدد در جمهوری 
اسلامی ایران، ظرفیت های بالای اقتصادی و 
تجاری دو کشور را عامل مهمی برای ارتقای 
مناسبات دوجانبه دانست و دیدگاه مقام های 
عالی امارات در خصوص حسن روابط فی مابین و 
فعال شدن کمیته های ذی ربط و تبادل هیات ها 

میان دو کشور را تشریح کرد. 

 ترس ترامپ از ایران

روزنامه گاردین با دست یافتن به نسخه ای 
از یک کتاب درباره سیاست های دونالد ترامپ، 
رئیس جمهور پیشین آمریکا که در روزهای آتی 
منتشر خواهد شد، نوشت که او در پی صدور 
دستور ترور شهید سردار سلیمانی، می ترسید 
ایران به انتقام این اقدام او را ترور کند. گاردین 
در گزارشی نوشت، در کتابی به نام »عامل 
تفرقه: ترامپ در کاخ سفید -۲۰۲1 ۲۰1۷« 
به قلم پیتر بیکر و سوزان گلاسر، از خبرنگاران 
نیویورک تایمز و نیویورکر، آمده است که دونالد 
ترامپ، رئیس جمهور پیشین آمریکا در یک 
مهمانی به چند نفر از دوستانش در فلوریدا گفته 
بود، می ترسد ایران به انتقام ترور شهید سردار 
قاسم سلیمانی، فرمانده پیشین نیروهای قدس، 
او را ترور کند. شهید سردار سلیمانی در حمله ای 
پهپادی در نزدیکی فرودگاه بغداد، به دستور 
ترامپ به شهادت رسید. ایران در پی این اقدام 
تروریستی علیه یکی از فرماندهان ارشد نظامی 
ایران، هشدار داد انتقام سختی در انتظار عاملان 

این اقدام خواهد بود. 

دیدار خداحافظی سفیر روسیه 
وزیر امور خارجه کشورمان ضمن تشکر از 
تلاش های سفیر روسیه در دوره ماموریتش در 
تهران و با اشاره به نقش سفرا در زمینه سازی 
برای گسترش مناسبات دو کشور، بر نهایی 
شدن سند همکاری های بلند مدت دو کشور 
تاکید کرد. امیرعبداللهیان با مردود دانستن 
اقدام نظامی میان آذربایجان و ارمنستان نسبت 
به حل و فصل اختلافات از طریق مسالمت آمیز 
و سیاسی تاکید کرد. وزیر امور خارجه کشورمان 
همچنین با غیر قابل قبول دانستن هرگونه 
تغییر ژئوپلیتیک در منطقه، بر ضرورت تلاش 
برای بازگرداندن آرامش در منطقه تاکید کرد. 
لوان جاگاریان هم در این دیدار دوره سفیری 
خود در ایران را بخش مهمی از حیات سیاسی 

خود خواند.  

 اربعین حسینی راهی برای فردا... 
راهپیمایی جاماندگان اربعین، 

پرشور تر از هر سال
ادامه از صفحه اول/  برخی حتی مداحان 
معروف زبان به انتقاد بگشایند. سعید حدادیان 
در ارتباط با خدمات به زائرین گفت: »حالا به 
هردلیلی هم مرز بسته شد، ما نباید یک پتو داشته 
باشیم به زائر امام حسین)ع( بدهیم.« همچنین 
حجت الاسلام والمسلمین سیدجواد حسینی کیا 
نماینده سنقر و کلیایی در مجلس گفت: مساله 
اصلی این است که زیرساخت عراقی ها و حتی ما 
مناسب نبود و مدیریت استانی و کشوری جای 
بحث بسیار دارد؛ از سویی گیت های عراقی بر 
خلاف شمار گیت های ما، کم بود و در مقابل 
جمعیت زیادی در مرزهای ما بودند که پشت 

گیت های عراقی ها می ماندند. 
  راهپیمایی جاماندگان اربعین

 مشکلات امسال مراسم اربعین را که کنار 
بگذاریم به نظر می رسد راهپیمایی جاماندگان 
اربعین امسال پرشورتر از هر سال خواهد بود. 
معاون فرهنگی سازمان فرهنگی هنری شهرداری 
تهران از هماهنگی شهرداری تهران با مدارس 
و حسینیه ها در مسیر راهپیمایی جاماندگان 
اربعین خبر داد. سیدعلیرضا فاطمیان پور با 
بیان اینکه براساس سنوات گذشته پیاده روی 
جاماندگان اربعین از ساعت ۷ صبح روز اربعین 
)شنبه۲۶ شهریورماه( از میدان امام حسین)ع( 
تا حرم حضرت عبدالعظیم حسنی)ع( برگزار 
می شود، افزود:  پیش بینی می شود در این 
پیاده روی جاماندگان اربعین، ۳ میلیون نفر 

شرکت کنند. 

 مهدی پازوکی  
 اقتصاددان


